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Аннотация 

Реформация в Германии обозначила много важных вопросов во всех сферах обще-

ственной жизни, в том числе в университетских традициях и порядках. Ещё в предре-

формационные годы Мартином Лютером была поставлена под сомнение необходи-

мость преподавания в университетах отдельных аристотелевских трудов. Гуманист 

Филипп Меланхтон (1497–1560), ближайший соратник и последователь Мартина Лю-

тера, вначале поддержал «изгнание» Аристотеля. Однако уже в конце 20-х годов XVI в. 

его отношение к Аристотелю претерпело существенную эволюцию, что привело к про-

грамме по возвращению трудов античного философа в университеты. В центре внима-

ния статьи – трактат гуманиста “De philosophia” (1536), в котором излагаются взгляды 

на аристотелевское наследие. Автором статьи анализируются смыслы понятия liberali 

eruditione (либеральная эрудиция), под которым Меланхтон понимал синтез и компро-

мисс между античной учёностью и новой религиозностью. 
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Summary 

P.N. Kotliarov. Liberali Eruditione and the Aristotelian Heritage: Philip Melanchthon’s 

Projects of the Reform in Wittenberg University. 

The German Reformation raised many questions in all spheres of the public life, including 

university traditions and practices. In years before the Reformation, Martin Luther had chal-

lenged the necessity of teaching of some Aristotle’s works in universities. The humanist Philip 

Melanchthon (1497–1560), the closest friend and follower of Martin Luther, at the very begin-

ning supported “the expulsion” of Aristotle from universities. However, his attitude towards 

Aristotle underwent a noticeable evolution by the late 1520s, which led him to the program 

for returning of the ancient philosopher’s works to German universities. The paper is focused 

mainly on Melanchthon’s oration entitled “De philosophia” (1536) setting forth the humanist’s 

views on the Aristotelian heritage. We analyze different meanings of the concept of “liberali 

eruditione” (liberal erudition), which was understood by Melanchthon as a synthesis of ancient 

erudition and new religiosity. 
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